

ISSN 0869.544X

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК



СЛАВЯНО ·



2022

· ВЕДЕНИЕ



Содержание

СТАТЬИ

<i>Хаванова О. В.</i> (Москва). Рождение эрцгерцога Иосифа и символическая дипломатия венского двора в 1741 г.	5
<i>Каиштанова О. С.</i> (Москва). Т. Костюшко как символ идеи независимости Польши и эволюция взглядов великого князя Константина Павловича на польский вопрос	18
<i>Филатова Н. М.</i> (Москва). Образ Тадеуша Костюшко в польской периодической печати 1815–1830 годов в контексте официальной культуры конституционного Царства Польского...	36
<i>Кирчанов М. В.</i> (Воронеж). «Институты памяти» как форма исторической политики в Центральной и Юго-Восточной Европе	51
<i>Силкин А. А.</i> (Москва). Никола Пашич и Степан Радич. «Реставрационные идеи» в современной сербской и хорватской историографии.....	65
<i>Пивоваренко А. А.</i> (Москва). Политизация исторической памяти в Италии по вопросу Истрии (внешнеполитический дискурс)	88
<i>Мошечков П. В.</i> (Москва). Военная акция Чешско-Словацкого национального совета во Франции в годы Первой мировой войны	103
<i>Куркина Л. В.</i> (Москва). Из истории научных связей Отдела этимологии и ономастики Института русского языка им. В. В. Виноградова и Института славяноведения	118
<i>Саенко М. Н.</i> (Москва). История семантики континуантов праслав. *plъть	132

РЕЦЕНЗИИ

<i>Каширин В. Б.</i> Гусев Н. С. Болгария, Сербия и русское общество во время Балканских войн 1912–1913 гг. М.: Индрик, 2020. 520 с.	145
---	-----

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Кикило Н. И.</i> Международный круглый стол «Актуальные проблемы македонистики и словенистики»	150
---	-----

RUSSIAN ACADEMY OF SCIENCES
Institute of Slavic Studies

Slavic Studies


5
2022

FOUNDED IN JANUARY 1965

PUBLISHED 6 TIMES A YEAR

SEPTEMBER •

OCTOBER •

*Published under the Division of History and Philology
of the Russian Academy of Sciences*

THE EDITORIAL BOARD:

I.A. Sedakova (editor-in-chief),
I.E. Adelgeim, M.M. Valentsova (assistant editor-in-chief), M. Gardzaniti (Italy),
A.A. Gippius, N.S. Gusev, M. Zelenka (Czech Republic), E.N. Kovtun, M.V. Leskinen,
G.F. Matveev, L. Matejko (Slovakia), V.V. Mochalova, K.V. Nikiforov,
V. Pavlović (Serbia), V.J. Petrukhin, R. Preshlenova (Bulgaria), M.A. Robinson, M.N. Saenko,
N.N. Starikova, A.S. Stykalin, B.N. Florya, O.V. Khavanova, E.I. Yakushkina

A.S. Stykalin (executive secretary)

Departments: *I.E. Adelgeim, E.V. Baidalova (Literature);*
O.V. Belova (Cultural studies); M.M. Valentsova (Linguistics);
I.I. Barinov, E.B. Lopatina, A.S. Stykalin (History).

Head of the Editorial office: *G.A. Mikheeva*

Copy Editors: *L.A. Avakova, E.V. Ponomareva, I.J. Veslova*

Address: 119991, Moscow, Leninsky Prospect, build. 32-A

Phone: +7 (495) 938-01-20

E-mail: zhurstlav@inslav.ru

Contents

ARTICLES

<i>Khavanova O.V.</i> (Moscow). The Birth of Archduke Joseph and the Symbolic Diplomacy of the Vienna Court in 1741.....	5
<i>Kashianova O.S.</i> (Moscow). T. Kościuszko as a Symbol of the Idea of Independence of Poland and the Evolution of Views of Grand Duke Constantine Pavlovich on the Polish Question	18
<i>Filatova N.M.</i> (Moscow). The Image of Tadeusz Kościuszko in the Polish Periodicals of 1815–1830 in the Context of Official Culture of the Congress Kingdom of Poland	36
<i>Kyrchanoff M.V.</i> (Voronezh). «Institutions of Memory» as a Form of Historical Politics in Central and South-Eastern Europe	51
<i>Silkin A.A.</i> (Moscow). Nikola Pašić and Stjepan Radić. “Restauration Ideas” in Contemporary Serbian and Croatian Historiography.....	65
<i>Pivovarenko A.A.</i> (Moscow). Politization of Italian Historical Memory Regarding the Istrian Question (Foreign Policy Discourse)	88
<i>Moshechkov P.V.</i> (Moscow). The Military Action of the Czechoslovak National Council in France During World War I.....	103
<i>Kurkina L.V.</i> (Moscow). From the History of Academic Relations Between the Department of Etymology and Onomastics of the V.V. Vinogradov Institute of Russian language and the Institute of Slavic Studies	118
<i>Saenko M.N.</i> (Moscow). Semantic History of Continuants of Proto-Slavic *Плѣть.....	132

REVIEWS

<i>Kashirin V.B.</i> Gusev N.S. Bulgaria, Serbia and the Russian Society During the Balkan Wars of 1912–1913.....	145
---	-----

SCHOLARLY LIFE

<i>Kikilo N.I.</i> International Roundtable Conference «Actual Problems of Macedonian and Slovenian Studies».....	150
---	-----